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Forslag til lov om Hovedstadens Sygehusfælles- 
skab. 
(Lovforslag nr. L 19). 

Med dette lovforlag foreslås oprettelse af et 
samlet universitetssygehusvæsen i hovedstaden 
-  Hovedstadens Sygehusfællesskab. 

Med lovforslaget udmøntes aftalerne. af 10. 
juni 1994 mellem den tidligere regering og Kø- 
benhavns Kommune og Frederiksberg Kommu- 
ne om de to kommuners økonomi i 1995. 

Hovedstadens Sygehusfællesskab vil omfatte 
lands- og landsdelssygehusene Rigshospitalet, 
Hvidovre Hospital og Bispebjerg Hospital samt 
Frederiksberg Hospital, Kommunehospitalet, 
Sundby Hospital og Set. Hans Hospital samt 
servicefunktioner, der naturligt henhører under 
sygehusdriften. 

Det overordnede formål med Hovedstadens 
Sygehusfællesskab er at sikre borgerne adgang 
til undersøgelse, behandling og pleje af høj kva- 
litet. Sygehusfællesskabet kan således med en 
fælles planlægning og drift af de omhandlede 
sygehuse sikre en bedre udnyttelse af den sam- 
lede kapacitet og dermed øge effektiviteten og 
kvaliteten til fordel for patienterne. 

Etableringen af Hovedstadens Sygehusfælles- 
skab vil bl.a. muliggøre en samling af specialise- 
rede lands- og landsdelsafdelinger, bredere pa- 
tientunderlag under de specialiserede sygehus- 
afdelinger, varetagelse af planlagte undersøgel- 
ser og behandlinger samt en styrkelse af grund- 
laget for den kliniske forskning og undervis- 
ning. 

Hovedstadens Sygehusfællesskab foreslås le- 
det af en bestyrelse bestående af 15 medlemmer, 
heraf 7 medlemmer udpeget af Københavns 
Kommune, 2 medlemmer udpeget af Frederiks- 
berg Kommune samt 6 medlemmer udpeget af 
sundhedsministeren. Det er hensigten at drøfte 
udpegningen af de 6 statslige medlemmer med 
Folketingets partier i forbindelse med lovforsla- 
gets behandling. 

Hovedstadens Sygehusfællesskab vil skulle 
videreføre den årelange gode tradition for sam- 
arbejde mellem sygehuskommunerne. Lovfor- 
slaget lægger således op til et tæt samarbejde 
mellem sygehusfællesskabet og amtskommu- 
nerne i forbindelse med sygehusplanlægningen. 

Lovforslaget er udgiftsneutralt for amtskom- 
munerne. 

Der forelægges samtidig et særskilt lovforslag 
om nødvendige ændringer i anden lovgivning 
som følge af nærværende lovforslag. , 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
bemærkningerne hertil, skal jeg på regeringens 
vegne anbefale forslaget til Folketingets velvilli- 
ge behandling. 

Sundhedsministeren (Yvonne Herløv Ander- 
sen): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at frem- 
sætte: 

Forslag til lov om ændring af forskellige love. 
(Ændringer i forbindelse med etablering af Ho- 
vedstadens Sygehusfællesskab). 
(Lovforslag nr. L 20). 

Med dette lovforslag foreslås gennemført en 
række ændringer i eksisterende lovgivning i til- 
knytning til det samtidigt fremsatte lovforslag 
om etablering af Hovedstadens Sygehusfælles- 
skab. 

Med de foreslåede ændringer overføres an- 
svaret til Hovedstadens Sygehusfællesskab for 
de opgaver, som hidtil er varetaget af sygehus- 
væsenet i Københavns og Frederiksberg Kom- , 
muner samt Rigshospitalet. 

Det foreslås samtidig i relation til de grund- 
læggende og videregående social- og sund- 
hedsuddannelser, at der oprettes én uddannel- 
sesregion bestående af Københavns og Frede- 
riksberg Kommuner samt Hovedstadens Syge- 
husfællesskab. De tre parter forpligtes til at stille 
skolekapacitet til rådighed. Københavns og Fre- 
deriksberg Kommuner samt Sundhedsministe- 
riet er enige om, at sygehusfællesskabet frem- 
over skal forestå skoleuddannelsen af de syge- 
plejestuderende. 

Endelig skal fremhæves, at det foreslås at 
inddrage tjenestemandsansatte ved sygehusfæl- 
lesskabet under den kommunale tjeneste- 
mandsret. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
bemærkningerne hertil, skal jeg på regeringens 
vegne anbefale forslaget til Folketingets velvilli- 
ge behandling. 

Kultunninisteren (Jytte Hilden): 
Jeg tillader mig hermed for det høje Ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af ophavsretsloven. 
(Lovforslag nr. L 21). 

11985 blev der ved ophavsretslovens § 22 a gen- 
nemført en tvangslicensordning over for op- 
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havsmændenes og de udøvende kunstneres ret- 
tigheder angående fordelingen i kabelanlæg af 
radio- og fjernsynsudsendelser (Copy-Dan-ka- 
bellicensen). Efter loven kan disse rettighedsha- 
vere derfor ikke modsætte sig, at programmerne 
bliver fordelt i kabelanlæg, når dette sker samti- 
dig med, at de udsendes, og uden ændringer. 
Men de har krav på vederlag, som efter § 54, stk. 
1, om fornødent kan fastsættes af et særligt 
nævn (Tvangslicensnævnet). 

For radiofoniernes særlige rettigheder gælder 
der en noget anden ordning. Et radio- eller 
fjernsynsforetagendes udsendelser må efter lo- 
vens § 48, stk. 1, ikke fordeles i kabelanlæg uden 
samtykke fra foretagendet. Radiofonien har alt- 
så en eneret over udsendelserne som sådanne 
(»signalretten«), uanset hvad der gælder om 
indholdet. Der blev derfor samtidig med 
tvangslicensordningen i § 22 a og som et sup- 
plement til denne ved lovens § 54, stk. 2, indført 
den regel, at nævnet i mangel af enighed mellem 
parterne kan give den fornødne tilladelse til ka- 
belfordeling og fastsætte vilkårene herfor. 

Lovændringen i 1985 blev gennemført på 
baggrund af betænkninger fra Mediekommis- 
sionen og blev vedtaget af et bredt flertal i Fol- 
ketinget. I dag er det almindeligt anerkendt, at 
disse regler har givet de danske fællesantenne- 
anlæg m.v. et sikkert grundlag for at få adgang 
til at fordele de radio- og fjernsynsudsendelser, 
som i øvrigt er alment tilgængelige. 

Efter art. 8, stk. 2, i satellit- og kabeldirektivet 
(Rådets direktiv 93/83/EØF af 27. september 
1993) skal Copy-Dan-tvangslicensordningen for 
kabelfordeling imidlertid senest den 1. januar 
1998 være afskaffet og erstattet med en enerets- 
ordning baseret på kollektiv rettighedsforvalt- 
ning, jf. direktivets art. 8, stk. 1, og art. 9. 

Formålet med ændringsforslaget er at sikre, at 
Danmark i forbindelse med den senere afskaf- 
felse af tvangslicensordningen kan erstatte den- 
ne med en aftalebaseret ordning, som indehol- 
der en mulighed for en bindende nævnsafgørel- 
se i forhold til alle grupper af rettighedshavere, 
også radiofonier, i tilfælde af misbrug af eneret- 
ten. 

Lovforslaget tilsigter derfor, at nævnet gene- 
relt skal sættes i stand til at give tilladelse til ka- 
belfordeling af udsendelser efter § 54, stk. 2, og- 
så i de tilfælde, hvor etradio- eller fjernsynsfo- 
retagende uden rimelig grund nægter at give sit 
samtykke på grundlag af rettigheder over ind- 
holdet, som foretagendet har erhvervet. 

Det er nødvendigt at gennemføre ændringen 
inden den 1. januar 1995, da det ellers efter art. 
12, stk. 2, i direktivet ikke vil være muligt for 
Danmark på længere sigt at udnytte den fore- 
slåede udvidede nævnskompetence. 

Jeg vil gerne understrege, at det foreliggende 
lovforslag alene har til formål at gennemføre de 
her omtalte begrænsede og uopsættelige æn- 
dringer af nævnskompetencen. Det er ændrin- 
ger, som vi under forhandlingerne om satellit- 
og kabeldirektivet fra dansk side lagde afgøren- 
de vægt på at kunne gennemføre. 

Det er regeringens hensigt i løbet af januar 
1995 at genoptage den generelle revision af op- 
havsretslovgivningen, som der blev taget et før- 
ste initiativ til ved fremsættelsen af et forslag til 
lov om ophavsret i forrige samling (L 197). 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget med 
bemærkninger, anbefaler jeg forslaget til Folke- 
tingets hurtige og velvillige behandling. 

Kultunninisteren (Jytte Hilden): 
Herved tillader jeg mig for det høje Ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af teaterlov. (Be- 
grænsning i statens efterregulering af egnste- 
aterrefusion). 
(Lovforslag nr. L 22). 

Det foreliggende lovforslag er ikke en endelig 
reform af teaterloven. Hensigten er derimod 
hurtigst muligt at stoppe et hul i egnsteaterord- 
ningen. 

Staten yder på baggrund af budgetmeldinger 
fra kommuner og amtskommuner refusion af 
egnsteaterudgifter. Kommuner og amtskommu- 
ner er med den eksisterende ordning ikke bun- 
det af de budgetmeldinger, de afgiver til staten 
inden finansårets begyndelse. Staten er derimod 
i dag forpligtet til at efterregulere eventuelle 
forøgede udgifter. 

Det betyder, at enkelte kommuner uden for- 
udgående varsel kan oprette helt nye egnsteatre 
midt i finansåret og efterfølgende få refusion af 
udgifterne hertil to finansår senere. 

De seneste års udvikling i statens udgifter til 
efterregulering viser, at kommunerne og amts- 
kommunerne i stigende grad udnytter og spe- 
kulerer i efterreguleringsordningen. 

Jeg finder det både rimeligt og nødvendigt, at 
kommuner og amtskommuner fremover holdes 
fast på de budgetmeldinger, de afgiver forud for 
finansåret, og at der derfor ikke ydes refusion af 


